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Naši dopisi. 
Z Dunaja 19. dec. (Državni zbor.) Vse one po-

skušnje levičarjev zoper sedanjo vlado, o katerih sem 
v svojem zadnjem dopisu obširneje poročal, pustila je 
desnica še pred sklepom državnega zborovanja k do-
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končani rešitvi. Pa zakaj bi tega ne bila? Napad levi
čarjev bil je silovit, obrnjen je bil zoper najbolj občut
ljivo stran — zoper čast in poštenost sedanje vlade — 
in v prvi vrsti zoper poštenost trgovinskega ministra. 
Ako bi bil ta minister hotel odlašati s svojim opraviče
vanjem do konca prihodnjega meseca, bil bi podal s 
tem nasprotnikom vlade in državnozborske večine zelo 
nevarno orožje za več kot mesec dni, in po dosedanjih 
skušnjah bili bi oni ta čas bolj kot izdatno porabili v 
nepretrgano zlobno sumičenje sedanje vlade. 

Pa levičarji čutili so koj pri prvi obravnavi želez
niškega odseka o predlogu Neuwirthovem, da je bil na
pad osnovan prav na praznih in hudobnih kombinacijah, 
da bode vlada po dokončaui obravnavi stala trdneje kot 
prej, oni (levičarji) pa, da bodo bogateji za eno ponesre
čeno poskušnjo, bogateji za eno novo blamažo. Uže v 
odseku prizadevali so si levičarji vprašanja razprave po 
moči zmešati izrekoma vprašanje zaradi podaljšanja po
stave krajnih železnic skupaj obravnavati s predlogom 
Neuwirthovem; pa večina odsekova je strogo ločila raz
pravo teh dveh vprašanj, in je predlagala zboru: 

a) postavo o krajnih železnicah podaljšati nespre
menjeno; 

b) oziroma predloga Neuwirthovega pa edino pred
lagati , naj vlada prevdarja, jeli bi ne kazalo, 
drugi tir železnice iz Tulna do Dunaja napraviti 
na državne stroške. 

Levičarji stavili so Neuwirthov predlog v prvo vrsto 
in so trdili, da je vlada s podeljenjem koncesije ;;Lan-
derbanki* za zgradbo železnice Ulm-Krems, pa druzega 
tira iz Ulma na Dunaj prekoračila podeljeno ji poobla
stilo , in zato se tudi postava o krajnih železnicah ne 
sine podaljšati nespremenjena, ampak le s pogoji, da 
se v postavi izvzamejo vse železnice: 

1. katere vežejo dve drugi progi glavnih železnic, 
2. one, katere imajo tudi poglavitno služiti tranzit

nemu prometu, in 
3. konečno one, katere bi kot paralelne železnice 

bile konkurenčne proge uže obstoječih železnic. 
Tako osnovani prišli so predlogi iz železniškega 

odseka pred državni zbor in so se v njej obravnavali 
minulo sredo šest celih ur — skoraj vso sejo. 

Poročevalec večine odsekove H l a d n i k ni imel 
ravno težavnega stališča, ker dvorni svetovalec Wi t ek , 
minister P i n o , dr. R i e g e r ovrgli so uže pred njim 
temeljito vse predloge in ugovore manjine, za katero so 
se potezali dr. Herbst, Richter, Neuwirth, Steudl, Rus. 

Pred začetkom razprave pa je skušal še Hiumecky 
dokazati osko zvezo obeh predmetov in kako je odvisna 
rešitev postave o krajnih železnicah od rešitve predloga 
Neuwirthovega, in zato je predlagal, naj dnevni red v 
toliko spremeni, da se obravnava predlog Neuwirthov 
p re j in potem še le postava zarad krajnih železnic. 
Večina mu na to ni odgovorila druzega kot to, da je 
predlog pri glasovanji zavrgla, in obravnava je poka
zala, kako prav je to bilo, ker razprava prvega vpra
šanja trajala jo nad štiri ure, s sprejeto postavo rešena 
je bila uže tudi osoda Neuwirthovega predloga, o ka
terem se je po tem razpravljalo pred utrujeno zbornico 
brez posebne pozornosti. 

Glavno besedo pri obeh predmetih imel je minister 
P i n o , ker so zoper njegovo osebo letala vsa očitanja, 
vse sumičenje in natolcevanje. 

^Pdgovoril je na vse in ovrgel vse in pokazal se v 
resnici kot mož, kateremu vest ničesar ne očita: živa 
pohvala desnice spremljala je njegov govor. Dvorni 
svetovalec Witek dokazal je v obširnem govoru ničevost 
predlogov manjšine. Proti prvem predlogu sklicaval se 
je na večino obstoječih krajnih železnic, ki ravno tudi 
vežejo proge večih železnic in tako služijo krajnim po

trebam in vezanima železnicama. Dokazal je dalje ne-
spamet druzega pogoja, da krajna železnica ne sme slu
žiti „tudi poglavito" tranzitnemu prometu (to je , pro
metu, ki gre iz tujine v tujino, samo prek naše države); 
statistika kaže, da imajo izmed obstoječih železnic naših 
one, ki ga imajo največ samo 17°/0 transitnega prometa, 
po besedah predloga manjšine, pa bi se moralo misliti, 
da ga ona železnica, ki bi smela spadati med k r a j n e , 
ne smela imeti nad 50%. Ćeinu tedaj taka izjema? in 
dalje, kedo more vrsto prometa na tanko presoditi pri 
železnici, katere še ni? 

Najbolj nespameten pa je tretji pogoj, posebno zato, 
ker je uže v splošni železniški postavi izključeno pri
voljenje konkurenčne paralelne železnice. Tudi vlada 
se drži strogo tega načela, in v koncesiji dani „Lander-
banki" ni d a l a take koncesije, temveč je banko le za
vezala, da j e d o l ž n a , ako vlada to zahteva z goto
vimi pogoji zgraditi drug tir proge Tuln-Dunaj. — Ugo
vori Herbstovi, Richterjevi, Neuwirthovi in Rusovi bili 
so v resnici sami otrobje — nesrečne fraze. 

Zato pa je bil tudi konec te vojske v resnici, ve
lika zmaga ministra P i n o t a, in prav sramoten propad 
Herbst-Neuwirthove, za firmo Rothschild goreče stranke. 
Levičarji so si za božične praznike prav slabo postlali. 

Iz Šiške. (Vabilo k občnemu zboru tukajšnje čitalnice) 
v petek (praznik) dne 26. t. m. popoludne ob pol 3. uri. 
Spored: 1. Pozdrav prvomestnika. 2. Poročilo tajnika. 
3. Poročilo blagajnika. 4. Poročilo knjižničarja. 5. Vo
litev odbora: a) prvomestnika, b) blagajnika, c) 6 od
bornikov. 6. Posamezni predlogi. 

— {Vabilo na pevski večer s tombolo) v nedeljo dne 
28. t. m. pri Vodniku v Spodnji Šiški. — Začetek ob 
6. uri zvečer. — Častiti člani društva se najuljudneje 
vabijo k obilni udeležbi omenjenega zborovanja dne 26. 
in pevskega večera dne 28. t. m. 

Odbor š i š e n s k e č i t a l n i c e . 
Iz Ljubljane. (Slovenski državni poslanci) vrnili so 

se k praznikom zopet domu. Zborovanje prične se zopet 
dne 20. januarija prih. leta in ima trajati baje do ve
like noči. Potem imajo se vršiti nemudoma nove vo
litve, po dokončanih volitvah pa sklicati se deželni zbori 
in nekako meseca septembra nov državni zbor. Tako 
se je čulo govoriti v državno-zborskih krogih. Dokonč
nega sklepa zdaj se ve da še ni. — Slovenski poslanci 
dogotovili so svoje dogovore glede najnujniših naših na
rodnih zadev in tudi način postopanja. Poroča se nam, 
da so bili vsi poslanci — zastopniki Slovencev — pri 
teh vprašanjih v popolnem soglasji, zagotovljena je tudi 
podpora vsega kluba desnega središča, in ker se zahteve 
opirajo večinoma na sklepe državnega zbora, zagotov
ljena je s tem uže tudi podpora državnozborske večine. 
Po vsem tem soditi, ne dvomimo, da bodo naši poslanci 
svojo dolžnost storili, ali jo bode pa storila tudi vlada, 
izrekoma oni minister, kateremu se po našem mnenji 
za polovico preveč slave preveva po nekaterih naših 
listih, to bode pokazala prihodnost. Po dosedanjih skuš
njah varovali se bodemo prevelikih nad. 

Glede gospodarskih vprašanj, zadevajočih Kranjsko, 
storili so naši poslanci uže vse, kar je bilo po sedanjih 
razmerah sploh mogoče. 

— (V državnem proračunu za leto 1885) nahaja se 
z a v r e j e n j e S a v e od črnuškega mosta do Lazov za 
izredne potrebščine svota 50.000 gold., za p r e l a 
g a n j e d r ž a v n e c e s t e čez Gorjance pa od proraču-
nane skupne potrebščine 29.000 gold., za letos svota 
15.000 gold. 

— (Gospod dešelni predsednik baron Winkler) vrnil 
se je z Dunaja v ponedeljek jutro. 
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— (Gospod Anton grof Barbo), edini sin pokojnega 

našega poslanca blagega gospoda grofa Barbota, postal 
je s 1. dnein novembra meseca častnik v reservi pri 
konjikih. 

— (f Umrla je princesinja Elizabeta Windisch-Graz), 
najmlajša hči kneza Hugona Windisch-Graza, na Dunaji 
dne 21. t. m. vsled srčne napake v starosti 8 let. Truplo 
pokojnice prepeljalo se bode v lastno rakev na kneževi 
grajščini na Notranjskem, 

— (Nova posta na Dobrovi) pri Ljubljani odpre se 
s 1. januarijem, novega leta dan. 

— (Vreme) dalo nam je v ljubljanski blizini novo 
zimo, sneg je začel iti uže v četrtek, v soboto ponoči, 
v nedeljo, ponedeljek in ponedeljek jutro pa je snežilo 
skoraj brez pretrganja in naletelo se je snega do ko
lena. V ponedeljek popoludne pa je deževalo skoraj v 
pozno noč, tako, da pota niso ne za kola ne za sani. 

— (Imenik odvetnikov in notarjev.) C. kr. minister-
stvo za pravosodje bode meseca januarija 1885. leta iz
dalo imenik odvetnikov (advokatov) in c. k. notarjev v 
kraljevinah in deželah v državnem zboru zastopanih. 
To knjigo bo založila c. k. dvorna in državna tiskarna 
na Dunaji) I. Singerstrasse 26). Dobila se pa bo po 
60 kr. v tej tiskarni ali pa potom knjigotrštva. 

— (Glavni odbor c. k. kmetijske družbe kranjske) je 
sprejel za vrtnarja za vrt kmetijske družbe na Poljanah 
v Ljubljani J. U r b a n č i č a , bivšega učenca in vincarja 
slapske šole. 

— (Volitve v trgovinsko zbornico.) Obrok za ugovore 
zoper volilske imenike pretekel je z dnem 20. t. m. — 
Po rešitvi ugovorov bode volilna komisija izkaznice in 
glasovnice z razpisom volitve razposlala obrtnim oblast-
vom prve stopinje (to je, okrajnim glavarstvom oziroma 
mestnemu magistratu), katere bodo potem v mestih ne
posredno, na deželi pa po županih izkaznice in glasov
nice vročevali volilcem. — Opozorujemo še zdaj narod
njake, naj ne prezirajo važnosti teh volitev. 

— (Kranjska eskomptna banka) ustavila je včeraj 
svoje plačevanje, kakor piše uradna „Laib. Zeitung". 
Vzrok falimenta so zveza te banke s Tschinkelnom in 
Kuflerjem. — Nasledke te nesreče čutila bo gotovo tudi 
Ljubljana in trgovski krogi naše domovine. 

— (Matičarjem in prijateljem Matice na znanje.) 
Takoj po božičnih praznikih prično se razpošiljati dru
štvene knjige za leto 1884. Udje dobe, kot je večini 
že znano, troje knjig, namreč: „Letopis" za 1. 1884., 
„črtice duševnega žitka štajerskih Slovencev" in ,;Lov-
čeve zapiske" II. del. Ljubljanski udje dobivali bodo 
knjige v prvih dneh v matičini pisarni, vsak dan od 11. 
do 12. ure. Kdor bi pa ne utegnil priti po nje, dobi 
jih potem v prvih dneh januvarja na stanovanje poslane. 
Ob jednem z oddajo knjig letošnjega leta se bo, kakor 
se godi to pri družbi sv. Mohora, pobirala od društve-
nikov tudi udnina za prihodnje leto, da bo odboru sled
njič možno, vzdržavati red v izdavanji knjig. Le na ta 
način je mogoče o pravem času zvedeti pravo število 
plačujočih (in le na te se more Matica ozirati) društve-
nikov in določiti, po koliko iztisov naj se posameznih 
knjig tiska. S tem bo ustreženo obema: društvenikom, 
da pridejo poprej do svojih knjig, odboru pa, da ima 
manj truda in sitnosti. Pri tej priliki se slovensko ob
činstvo opozarja tudi na bogato matičino književno zalogo, 
obstoječo iz društvenih knjig pretečenih let, katerim se 
je kupna cena znatno znižala, posebno na „Spomenik", 
najlepšo v slovenskem jeziku tiskano knjigo, kojega 
hrani Matica še do 500 izvodov in kojemu se je kup
nina tudi znižala. Sploh bi bilo želeti, da se slovensko 
občinstvo že skoro znebi predsodkov, koje ima do Ma
tice , da odloži svojo mlačnost, da ji pokaže nekoliko 

več simpatij, da začne za njen boljši prospeh potezati 
se. Čim večji odziv najde med slovenskim prebival
stvom, s tem večjim veseljem gre odbor tudi na delo. 
Nikoli pa ne bodo njegovi nasveti in ukrepi ter sploh 
njegovo delovanje plodonosno, ako bo osamljen in se 
mu bo od strani občinstva kazala nebrižnost za društvo 
samo. 


